
לא מחכים לרגע האחרון

ותשחק ליום אחרון

אנשי החברה קדישא הגיעו למקום שאליו נקראו. 
הם נכנסו לבית וראו לפניהם יהודי חסידי בא בימים 
שוכב במיטתו וסביבו משפחתו הקרובה. אכן, נראה 
היה שלא נותר לו זמן רב לחיות, עם זאת היהודי היה 
צלול ומודע היטב לכל הנעשה סביבו. פניו היו רגועות 
ואפילו שמחות. שלווה לא אופיינית למצבים מעין אלה.

החברא קדישא, כבקיאים ורגילים במלאכתם, ידעו 
מה עליהם לעשות. כמו בכל מקרה שכזה, הם ניגשו 
אל היהודי וביקשו ממנו להתוודות, לקיים את דברי 
הרמב"ם: "אפילו רשע כל ימיו ועשה תשובה באחרונה 
אין מזכירין לו שום דבר מרשעו". ברגעים האחרונים 
של האדם גם הרשע שברשעים שבישראל משבר 
את לבו ומתחרט על כל ימיו, וגם הצדיק שבצדיקים 
מתיירא מפני אימת הדין של מעלה ומתוודה במר נפש.

אבל היהודי הזה הפתיע את אנשי החברא קדישא. 
בקול חלש אבל בוטח, וביישוב הדעת שלא מעלמא 

הדין, אמר להם:

"אתם חושבים שחיכיתי לכם?! אתם חושבים שאפשר 
לעשות ביום אחד תשובה על כל החיים, בפרט בחולשה 
שכזאת?! אז דעו לכם, שאני לא חיכית לכם. גם היום, 
כמו בכל יום ויום מימי חיי, כבר קמתי בחצות הלילה, 
ואמרתי תיקון חצות, ועשיתי תשובה על כל היממה 
האחרונה, כמו שלימד אותנו אדמו"ר, רבי נחמן מברסלב 
זיע"א. לכן אין לי מה להתכונן למיתה, אני מתכונן כל 
ימי חיי לרגע הזה, כמו שמלמדים חז"ל: 'ושוב יום 

אחד לפני מיתתך'."

אנשי החברא קדישא ההמומים לא היו מוכנים 
למציאות שכזאת, ובחרדת קודש הבינו שהם זוכים 

ללוות לעולם האמת את אחד הצדיקים שבדור...

תחליט ותתחיל היום

השבת היא "שבת סליחות". במוצאי השבת מתחילים 
בני אשכנז באמירת הסליחות. והנה, יום הדין הגדול 
של ראש השנה עומד אחר כותלנו. כל יהודי שיראת 
ה' נוגעת ללבבו, רוצה לנצל את הרגעים האחרונים 
של השנה לתשובה על כל השנה כולה כדי להיכנס 
זכאי ליום הדין. כך נאה וכך יאה. אבל מצד שני, איך 
אפשר בשעה אחת ואפילו ביום אחד לחזור בתשובה 
על כל השנה כולה?! האם זה רציני?! האם זו שיטת 

עבודה נכונה?!

ברור שדרך העבודה הרצינית והנכונה היא ללכת 
בדרכו של אותו חסיד.

כלומר, להתכונן כל השנה, כל יום ויום, לראש השנה. 
אם אתה זוכה לעשות תשובה בכל יום כמו שמלמד 
רבי נחמן שההתבודדות היא מעלה עליונה וגדולה 
מן הכול – הרי חזק ואמץ והמשך בדרכך. אבל אם 
אתה עדיין לא זוכה להקדיש שעה בכל יום לתשובה, 
זה בדיוק הזמן לקבל על עצמך את הההנהגה הזאת 
שבה תלויה כל התשובה שלך. יש לך שבוע לקיים זאת 
בכל יום, והעיקר להתפלל ולקבל על עצמך לקיים את 

זה החל מהיום בכל יום ויום מימי חייך.

רבי נחמן מברסלב אמר לבוא אליו בראש השנה, 
להיות אצלו. כי כל התשובה של האדם תלויה בצדיק. 
ו"להיות אצלו" – זה לא רק פיזית, לא רק להיות במקום 
שבו הוא גנוז וטמון, אלא "להיות אצלו" זה אומר להיות 
לחלקו, להיות מחובר אליו, ללמוד את ספריו ולקיים 
את עצותיו, ובפרט את העצה העיקרית שבעצותיו 
שבה הכול תלוי – עצת ההתבודדות, חשבון הנפש, 

השיחה עם הבורא, התשובה היומית.

ראש השנה באומן הוא תעודת ביטוח לשנה טובה, 

כי אתה מתחבר לצדיק. אבל חיבור מושלם לצדיק, 
בעומק ובאמת, הוא לחיות יום יום לפי רצון הצדיק.

“ניצבים” הוא תיקון ל”וילך”

השבוע אנו מחברים שתי פרשיות. בפרשת ניצבים 
עומדים כל עם ישראל מקטן ועד גדול לפני ה', משה 
עדיין בחיים והוא כורת ברית בין העם לה'. אבל משה 
יודע, שכל הכוח לקיים את הברית נובע מהמציאות 

שמשה נמצא איתם ושוכן בקרבם.

ולכן בפרשה הבאה כשהוא ממנה את יהושע ונפרד 
מעם ישראל, הוא מכין את עם ישראל "ליום שאחרי", 
ליום שבו משה לא יהיה עוד בגופו בקרב עם ישראל: 
"הנך שוכב עם אבותיך וקם העם הזה וזנה אחרי אלוקי 
נכר הארץ" ואז מגיע הפסוק הנורא: "ואנוכי הסתר 

אסתיר..."

ה' תולה את כל הקלקול של עם ישראל ואת כל 
העונשים הקשים בעובדה שמשה "שוכב עם אבותיו". 
כלומר שעם ישראל מתנתקים מהצדיק. כי משה רבינו 
לא מת, הוא חי וקיים. צדיקים גם במיתתם קרויים חיים, 
וכל עוד עם ישראל חיים את התורה של משה רבינו 
ואת העצות שהן המצוות וכל עוד עם ישראל דבוקים 
בספרים ובתלמידים – משה רבינו הוא עדיין הרב והצדיק 
והמנהיג, ועם ישראל מחוברים אליו ומוגנים מכל רע.

אבל כשעם ישראל חושבים חלילה שמשה רבינו 
נפטר, כשהם חושבים שהוא כבר לא המנהיג והצדיק 
שלהם – או אז הם עלולים להידרדר עד לדיוטא 

התחתונה.

חוזרים מהצדיק עם הצדיק

ואומר רבי נתן שהפסוק "אתם ניצבים היום כולכם", 
שייך ביותר לערב ראש השנה שאז עם ישראל רוצים 
לעשות תשובה ולתקן את כל הקלקולים הנובעים 
מההתרחקות מהצדיק, וכדי לשוב ולתקן הם חייבים 

להיות כולם ניצבים לפני ה' אצל הצדיק!
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פרטים בדברים הנוגעים לראש השנה

מוסיפים בתפילה בברכת אבות “זכרינו לחיים 

מלך חפץ בחיים, כתבינו בספר חיים למענך אלהים 

חיים”, מדוע?

יש בקטע זה ד’ פעמים את המילה “חיים” משום שאנו 
מבקשים להינצל מד’ מיני סכנות חיים העלולים 

להתעורר במשך השנה: סכנה שאדם נקלע 
אליה מחמת עבירה, מחמת שהגיע זמנו, 
כשנופל ביד אוייב, שיש נספה בגלל סיבה 
כל שהיא או כפרה על אחרים, וגם על זה 

מבקשים. כן כתב במחזור אהלי יעקב )ראש 
השנה דנ”ב ע”ב( לרבי יעקב יצחקי בשם השל”ה.

אם שכח לומר זכרינו לחיים ונזכר אחר שאמר 

ברוך אתה ה’ האם יכול לומר למדני חוקיך ולחזור 

שוב “זכרינו לחיים וכו’”?

אינו רשאי לסיים למדני חוקיך, מכיון שאם שכח אינו 
חוזר, לכן אין לו לומר “למדני חוקיך” שאין מוסיפים 
פסוק זה אלא במקום שאם טעה מחזירין אותו. בן 
איש חי )פרשת נצבים אות כ’( ומרן הרב עובדיה )חזון 

עובדיה עמוד ס”ו(.

בסוף היום הראשון של ראש השנה בשעת המנחה 

נוהגים לעשות סדר “תשליך” מה מקור המנהג?

במדרש תנחומא )וירא סימן צט( מבאר מדוע לקח 
לאברהם אבינו שלשה ימים דרך מבאר שבע להר 
המוריה? וביאר שהשטן עיכב אותם ונעשה לפניהם כנהר 
גדול שלא יוכלו לעבור, ירד אברהם אבינו לנהר עד 
שהגיעו המים עד צואריהם, תלה אברהם את 
עיניו לשמים ואמר: רבון העולמים נגלית 
עלי וציוית אותי להעלות את בני לעולה, 
ולא הרהרתי אחר דבריך, ועכשיו באו מים 
עד נפש, אם טובע יצחק בני היאך יתייחד 
שמך? מייד גער הקב”ה בשטן והלך לו”. על פי 
זה כבר נהגו בזה כל ישראל. )רמ”א סימן תקפ”ב(.

האם מותר לאכול דברים חריפים בראש השנה?

עיקר המנהג הוא לאסור דברים חמוצים בלבד, כגון 
לאכול לימון בפני עצמו ושאר פירות חמוצים או מרים, 
אבל לא לגבי חריף, ומותר לאכול חריף בראש השנה, 
ומכל מקום יש אף המחמירים שלא לאכול חריף בראש 

השנה. פסקי תשובות )סימן תקפ”ג(. 

האם יש איסור לאכול ענבים בראש השנה, ומה 

מקור האיסור?

יש נוהגים שלא לאכל ענבים בראש השנה, משום 

שמבואר בגמרא )ברכות נ”ו( שענבים שחורים זה 
סימן רע,

ובפרט שיש אומרים שעץ הדעת שממנו אכל אדם 
הראשון היה של ענבים, אמנם כל עניין זה הוא דווקא 
בענבים שחורים, אבל ענבים ירוקים מותר לאכול, 
ואדרבא מעלה היא לאוכלם. כף החיים ) סימן תקפ”ג 

סעיף קטן כ”א(.

מדוע לא אוכלים אגוזים בראש השנה, ומה הדין 

בעוגות שיש בהם אגוזים?

נמנעים שלא לאכול אגוזים בראש השנה, משום שזה 
מרבה כיחה וניעה, ועוד שאגוז הוא גימטריא חט”א. 
אמנם אם הניח אגוזים בעוגה וכדומה, אין איסור משום 
שהאפיה או הבישול מבטלים את הכיחה וניעה. )באר 

משה חלק ג’ סימן צ”ז(.

יש לי זוג פמוטים שאני רגילה להדליק בהם נירות, 

כיצד אוכל להכין אותן להדלקה לקראת היום השני 

של ראש השנה, וכיצד אוכל לפנות את הפתיל 

צף שהדלקתי בו אתמול, ללא חשש של מוקצה?

מותר לטלטל את הפתיל צף ולקחת אותו בפני 
עצמו, משום שטלטול מוקצה לצורך הדלקה ביום 
טוב מותר, אמנם ראוי שיעשה שינוי, דהיינו שיקח 
את הכוסיות עם המים והפתילה, וישפוך הכל יחד אל 

הפח הנמצא בכיור. 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

לעמוד בניסיונות

בפרשת וילך משה פונה לעם ישראל ומחזק אותו 
לקראת הכניסה לארץ ישראל. כפי שאומר הפסוק: 
״חזקו ואמצו אל תיראו ואל תערצו מפניהם״ )דברים 
לא', פסוק ו'(. לאחר מכן הוא פונה ליהושע )בפסוקים 

ז׳ ח׳(ומחזק גם אותו: ״חזק ואמץ״, 
״והשם הוא ההולך לפניך… לא 
ירפך ולא יעזבך לא תירא ולא 

תחת״.

מה  לשם  להתבונן  וראוי 
האלו?  החיזוקים  כל  נחוצים 
הרי אם השם רוצה שננצח, אז 
ננצח. ואם חלילה להפך, אז כך 
יהיה. אז אם הדבר תלוי בהשם 
יתברך ולא תלוי כלל בנו, אז 
מדוע צריך להתחזק? אם השם 
נלחם בשבילנו, הוא לא צריך שום 

עזרה מאיתנו. יוצא שגם אם כולם 
יהיו חלשים וחסרי אמונה, עדין הקדוש ברוך הוא 

ינצח את כולם בלי בעייה. וא"כ יש להבין מדוע כל 
כך חשוב לחזק את העם ואת יהושע שיידעו שהשם 

יתברך ילחם להם?

אלא שצריך להבין מהי המטרה של כל העניין. אצלנו 
בראש זה נתפס בדרך כלל כאילו שיש מלחמה בינינו 

לבין איזה עם אחר, ואז הקדוש ברוך הוא בא לעזור לנו 
להילחם באותו עם וכך אנחנו יכולים לנצח. אבל האמת 
היא שהקדוש ברוך הוא לא בא לעזור לנו מתוך מצב 
נתון של מלחמה, והוא גם לא באמת נלחם באף אחד. 
הרי הוא זה שנותן את הקיום 
בעולם וכל כוח שקיים בעולם 

הוא מכוחו של השם יתברך.

יוצא שהשם יתברך הוא לא 
רק זה שנלחם בשבילנו, אלא 
הוא גם זה שנלחם בשביל הצד 
השני, והוא גם זה שעשה את 
המלחמה מלכתחילה, והוא זה 
שהביא את כל הנסיבות לכך. 
לאותם  קיום  שנותן  זה  הוא 
לוחמים שנמצאים בצד השני, 
הוא מכניס להם את המחשבות 
לראש והוא שקובע כיצד יפעלו. הוא 
לא צריך להילחם נגד האויבים שלנו כדי להפיל אותם, 
אלא שהוא יכול פשוט להפסיק לתת להם קיום ואז 
הם נעלמים מאליהם. הוא לא נלחם באף אחד כי אין 
אף אחד ושום דבר מלבדו. הוא הכוח היחידי בעולם.

לכן צריך להבין יותר מה עניין המלחמה. הרי הקדוש 
ברוך הוא יכול לבטל את כל המלחמות ולעשות שלום 

בעולם. אז מדוע בכל זאת יש צורך במלחמות? 

התשובה היא שכל מלחמות שעוברים על האדם 
בזה העולם, הם רק מבחני אמונה, וכל הזמן בורא 
העולם מנסה אותנו ודרך הניסיונות אנו מתעלים ודרכם 
אנו יכולים להתחבר חיבור חזק יותר לקדוש ברוך 
הוא. ככל שהאדם רחוק יותר, במקום חשוך יותר ועם 
ניסיונות קשים יותר, כך העבודה שהוא עושה היא 
גדולה יותר והעצמה הרוחנית שהוא מקבל היא חזקה 
יותר. ככל שהאדם עובר דברים קשים יותר, כך הוא 

הופך לחזק יותר.

לפני שעם ישראל נכנסים לארץ, יש צורך לעבור 
ניסיונות. לכן יש מלחמות שעליהם לעבור. אבל כל עניין 
הניסיונות הוא לקרב אותנו להשם יתברך ולהתעצם 

באמונה.

לכן משה רבינו מדריך את עם ישראל כיצד להפיק 
את המרב מהמלחמות האלו. ככל שבני ישראל יאמינו 
ויבינו שהשם יתברך הוא שנלחם להם וככל שהם 
יתחזקו באמונה, כך ההישגים שלהם יהיו טובים יותר. 
ממילא גם המלחמות יעברו בקלות יותר, שהרי אם כבר 
השיגו את מה שצריך, אז אין עוד צורך בניסיונות. הרי 
כל עניין המלחמות מלכתחילה הגיע רק לאחר שבני 
ישראל התרפו באמונה כפי שהיה במלחמת עמלק 
שנלחמו ברפידים )כאשר רפו ידיהם של ישראל( ושם 
כל המלחמה נעשתה על ידי שמשה הרים את ידו כדי 

לחזק את האמונה.

השם יתברך הוא 
לא רק זה שנלחם 

בשבילנו, אלא 
הוא גם זה שנלחם 
בשביל הצד השני, 
והוא גם זה שעשה 

את המלחמה.
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"נקי כפיים ובר לבב"

הרבי החל את התפילה בקולו הנעים ומעורר הלבבות ובעת אמירת מזמור 
תהילים "לדוד מזמור" כשהגיע הצדיק רבי שמואל אבא לפסוק "נקי כפים 

ובר לבב" החל לחזור על המילים הלוך וחזור וקולו הולך ועולה

הצדיק רבי שמואל אבא מזיכלין היה צדיק ובעל 
ראיה למרחוק. מורו ורבו היה סבו רבי פישל מסטריקוב 
זצ"ל שהיה מתלמדי המגיד ממעזריטש, רבי אלימלך 
מליז'נסק ורבי לוי יצחק מברדיטשוב ומהם שאב את 
לימוד התורה ודרכי עבודת השם שלו ואותם לימד 
לנכדו המיוחד רבי שמואל אבא שלימים גדל והקים 

חסידות וקבלה בעצמו.

רבי שמואל אבא מזיכלין לאחר 
חתונתו החל להנהיג את עדתו 
ברוח החסידות אותה למד מגדולי 

החסידות.

חודש אלול, אווירת סליחות 
זיכלין  העיר  באוויר,  ותפילות 
אחרונות  ההכנות  חג,  לבשה 
מי  בשיאם  השנה  ראש  לחג 
בבישולים ומי בניקיונות והכל 
בשמחה והתרגשות ליום המיוחד 

ראש השנה.

גם גבאי בית הכנסת של זיכלין 
הכינו את בית הכנסת לקראת ראש 

השנה, מפות לבנות מעומלנות נפרסו על שולחנות 
בית הכנסת, הוחלפה הפרוכת גם היא ללבן ,הנרות 

הוטבו בפמוטים בוהקים.

שקט ואוירה מחשמלת באוויר, תחושה מיוחדת 
ומרוממת, יהודים עטויים בקיטל לבן צועדים בלב 

נרגש לבתי הכנסת.

רחש לחש, הרבי נכנס לבית הכנסת ועומד מול 
התיבה, שקט דממה כולם מחכים לרבי שיחל בתפילת 

ליל ראש השנה.

הרבי החל את התפילה בקולו הנעים ומעורר הלבבות 
ובעת אמירת מזמור תהילים "לדוד מזמור" כשהגיע 
הצדיק רבי שמואל אבא לפסוק "נקי כפים ובר לבב" 
החל לחזור על המילים הלוך וחזור וקולו הולך ועולה, 
ולא רק שחזר על מילות הפסוק, אלא, החל להסתובב 
בבית הכנסת מהנה להנה וצועק בקול גדול "נקי כפים 
ובר לבב". פחד גדול נפל על החסידים והרבי ממשיך 
להסתובב ולצעוק עד שראו משהו חומק יוצא מבית 

הכנסת.

או אז הרבה נרגע וחזר לפני התיבה להמשיך את 
התפילה.

כולם הבינו שהרעש היה בגלל אותו יהודי שחמק 
מבית הכנסת, מה פשר הסיפור המסתתר מאחוריו?! 

תמהו הכל.

***

אותו יהודי שיצא מבית הכנסת היה לו עסקים עם 
אחד הגויים, היהודי היה חייב לגוי סכום כסף גדול. יום 
לפני ראש השנה נפגשו היהודי והגוי, היהודי 
החזיר את הכסף לגוי וקיבל ממנו קבלה 

שהוא קיבל את הכסף.

הגוי יצא לרגע מהחדר והשאיר את 
הכסף והקבלה, היהודי שיצרו גבר עליו 
לקח את הכסף והקבלה ונעלם מאחר 
והפגישה עם הגוי הייתה קרובה לעיר 
זיכלין נסע לשם לשבות את ראש השנה.

הגוי שחזר לחדר וראה שאין כסף ואין 
יהודי פנה לשלטונות שיאתרו את היהודי 
הגנב, וכמובן שלא מצאו אותו מכיוון שהוא 
לא חזר לביתו, אז הוא כבר שהה בעיר 

זיכלין.

לאחר החג מייד כשחזר לביתו תפסוהו ולקחו למאסר.

היהודי לא ידע מה לעשות בצר לו שלח שליח לרבי 
שמואל אבא מזיכלין, ודאי הוא כבר ידע על הגניבה.

השליח סיפר לרבי שהיהודי עצור והוא מבקש עיצה 
טובה מה לעשות. אם יודה בגנבה ודאי יקבל כמה 
שנים טובות בבית האסורים ואם לא יודה בגניבה 

אולי לא יאמינו לגוי .

השיבו הצדיק ואמר: "בתורתנו הקדושה כתוב שעל 
גנבה משלמים פי שנים לפעמים פי ארבע או חמש".

גנבה  אבל לא מצינו בתורתנו הקדושה שבעד 
משלמים בתפיסה בבית האסורים.

לכן ישיב את הגנבה ולא יראה כלל תפיסה והכל 
בתנאי שמייד מייד ישיב את הגנבה לבעליה.

ואכן כך היה, אותו יהודי שכבר הכיר בגודל גדולתו 
של הצדיק רבי שמואל אבא, פעל לפי עצתו והחזיר 
מייד את הגנבה לגוי. וראה זה פלא, מייד שחררוהו 

לחיים טובים ולשלום, ללא עונש או קנס נוסף.

וביום פטירתו של הצדיק שחל בתאריך כו' אלול 
עצר השעון מלכת בחדרו.

וברוך ה' גם בזמנים קשים בעבר וגם בזמנים קשים 
כיום – רבבות יהודים נוסעים להיות אצל הצדיק החי 
והקיים שמלמד אותנו את דרכי התשובה, ולא רק 
את דרכי התשובה של עשרת ימי התשובה, אלא 

את דרכי התשובה של כל יום ויום בחיים.

ובזה אנחנו מתקנים ומבטלים את כל ה"אנוכי 
הסתר אסתיר", את כל הדינים ואת כל ההסתרות, 
ומקרבים את הגאולה שהיא גילוי כל ההסתרות, 
כמו שמקובל בידינו שכל נסיעה ונסיעה לאומן של 
כל אחד ואחד – יש לה חלק בגאולה השלימה. 
ובפרט אלה שלא רק נוסעים ומגיעים, אלא גם 
"לוקחים את הצדיק איתם", וחיים את העצות של 

הצדיק כל השנה כולה.

אז מה עושים באומן? באומן מקבלים על עצמנו 
לא לעזוב את הצדיק ועצותיו לעולם. וגם כאשר 
אנחנו חוזרים הביתה לאחר ראש השנה – אנחנו 
לא עוזבים חלילה את הצדיק, אלא אנחנו לוקחים 
את אור הצדיק איתנו לכל יום ויום על ידי עצת 

ההתבודדות!

המפתח לשנה מתוקה

וגם מי שמסיבה כזאת או אחרת לא נמצא באומן, 
וגם הנשים והמשפחות שנשארים בארץ – כולם 
צריכים לראות בימי ראש השנה הבאים עלינו לטובה, 
שיהיה להם קשר וחיבור עם הצדיק, על ידי קיום 
עצת ההתבודדות, ועל ידי שנקבל על עצמנו כולנו 

שלא יעבור עלינו יום בלי שעה התבודדות.

ורואים בחוש שיהודי שמחובר באמת עם הצדיק 
ויש לו התבודדות בכל יום – חי חיים של גן עדן 
בעולם הזה, כל השנה שלו באמת טובה ומתוקה, 
כי הוא חי עם הצדיק וממילא הוא חי חיים בלי 

דינים ובלי הסתרות.

וזה אותו דבר בעניין התודה. וכי אפשר לומר תודה 
בסוף השנה על כל השנה? ברור שלא. תודה צריכים 

לומר כל יום.

עם ישראל הקדוש, דעו והאמינו שאין תשובה 
בלי הצדיק. אז אם אתה יודע ומכיר את התורה 
פחות מרבי נחמן – תאמין לרבי נחמן שאומר לך 
שהתבודדות היא מעלה עליונה וגדולה מן הכול! 
– מהכול כולל הכול! ואתה בוודאי עושה את הדבר 

הגדול ועושה שעה התבודדות בכל יום.

אבל אם אתה לא עושה התבודדות בכל יום אתה 
כנראה, כבר "עקפת" את רבי נחמן ואתה יודע את 
התורה יותר מרבי נחמן, ואתה זכית להכיר בתורה 
דברים גדולים יותר מהתבודדות, ולכן אין לך זמן 

להשקיע בהתבודדות.

היא עצת העצות.  יקרים, התבודדות  יהודים 
התבודדות היא השלימות של ההתקרבות לצדיק 
והיא המפתח האמתי לשנה טובה ומתוקה באמת!

שנה טובה, כתיבה וחתימה טובה בספרן של 
צדיקים אמתיים.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' אורי השרף 
מסטרעליסק זיע"א-
כ"ג אלול

אמו של ר' אורי זכתה והבטיח לה המגיד ממעזריטש 
כי תזכה לבן שיהיה דומה לו. לאחר זמן מה כשנזדמנה 
ונכנסה שוב להיכלו של המגיד בהיותה בימי עיבורה, 
נעמד לכבודה המגיד ממעזריטש. לשאלת ר' מרדכי 
מנשכיז שנכח אז במקום:"מפני מה ראה כבודו לעמוד 
בפני אישה פשוטה זאת?" נענה ואמר: "מפני העובר 
שבמעיה אני עומד, כי עתיד הוא להיות אור ומאיר 

לכל העולם".

בכפר המרוחק יאנוב זכו בני הזוג הפשוטים ר' פינחס 
ורעייתו שתתקיים בהם ברכת הצדיק וכעבור זמן קצר 
זכו לחבוק בן זכר. יום הברית הגיע, אך האב שהיה 
עני מרוד לא היה בידו הוצאות עבור סעודת הברית, 
והשכרת מנין שיבואו להשתתף בברית, מתקרב חצות 
היום השמיני ועדיין לא נאספו מניין אנשים, פנה בבכייה 
קורעת לב אל בורא העולם שיזמן לו מניין יהודים 

וסעודה שיוכל לקיים מצוות המילה כהלכתה.

בסיום תפילתו נראתה מרחוק עגלה מתקרבת ובה 
מס' יהודים. כשראו את ר' פינחס בצערו שאלוהו לסיבת 
הצער. סיפר להם כי היום הוא היום השמיני להולדת 
בנו ואין לו מניין אנשים והוצאות הסעודה. נענו לעומתו 
האנשים: הנה עמנו להשלים המניין, ועימנו גם רב וגם 
נגן יודע נגן. ועוד מכיוון שאנו חוזרים משמחת החתונה, 

הרי באמתחתנו גם יין ומיני מתיקה.

שמחתו של האב הייתה ללא גבול על שזכה לקיים 
מצוות הברית כהלכתו, שמו של הרך הנולד נקרא בשם 
"אורי". הלוא הוא ר' אורי השרף מסטרעליסק. לימים 

סיפר ר' אורי כי הסנדק שלא היה לא אחר מאשר 
אברהם אבינו ע"ה, והרב היה משה רבנו, ואילו יודע 

נגן היה דוד המלך בכבודו ובעצמו.

בימי ילדותו לא היה בידי אביו לשכור לו מלמד, לכן 
ביקש מאחד העשירים שהשכיר מלמד לבנו כי יאות 
לצרף את בנו. ואכן עוד משחר ילדותו נכרו בו סימני 
טוהר ויראת שמים והילד הקט שאף אל קרבו את לימוד 
התורה הקדושה. כשראו הוריו את בנם הקטן יושב על 
הארץ וגועה בבכיה, ניגשו לברר את פשר בכיו, אז 
נודע להם כי בוכה הוא על גלות השכינה הקדושה...

בעת תפילתו  ובפרט בתפילת שמונה עשרה היה 
מאריך שעות רבות, וכשהגיע לגיל מצוות נודע כגדול 
בתורה, וכבר לאחר שנתיים כבר החל מלמד תורה בין 
חבריו, אט אט החל לצאת שמו, ובאו ללמוד תורה 

ויראת שמים מהעלם הצעיר.

כשהגיע לקרלין ופגש ברבי שלמה מקרלין מיד נפלה 
עליו יראה גדולה, אז אמר זהו מורי ורבי כנאמר:"יהי 
מורא רבך כמורא שמים" ומאחר ומרגיש אני יראה 
גדולה מצדיק זה, זהו רבי. ומאותו יום דבק בו וינק 

ממנו תורה וחסידות

על דבקותו בה' בפרט בשעת תפילתו סיפר בנו 
לימים, כי לפני שהיה יוצא לתפילת שחרית  היה נפרד 
מאשתו ומבני ביתו וזאת מפני שאולי מרב דבקותו בה' 
יתברך בשעת תפילתו תצא נשמתו וזו תהיה הפגישה 

האחרונה. 

העיד על עצמו כי נשמתו לא היתה כלולה באדה"ר 
בעת החטא ולכן נשמתו היא ללא חטא. והסביר כי 
מי שתקן כל חטאיו עד שרש נשמתו באדה"ר  נעשה 
שלום באבריו ועצמותיו, ולכן מסוגל הוא להרגיש הטעם 

בכל אחד מאבריו. 

תלמידו הרה"ק שר שלום מבעלז: "מימי אחיה השילוני 
לא היה אדם שיכיר בנשמות ישראל כמותו". "הכרתי 
הרבה בעלי רוח הקודש,  אך רוח הקודש לאמיתו 

ראיתי רק בסטרעליסק". 

ר' יצחק אייזיק מזידיטשוב: "כל התלהבות שיש לו 
בתפילתו היא רק משום שפעם אחת זכה לראות את 
השרף מסטרעליסק בתפילתו, ואם היה זוכה לראותו 

שוב היה זוכה ליותר התלהבות."

בכ"א אלול  גילה ר' אורי השרף הקדוש לתלמידיו, כי 
מאחר והרה"ק ר' יחיאל מיכל מזלטשוב היושב בבית 
דין של מעלה מחמיר מאוד בענשם של הפוגמים 
בברית, לכן יתעלה לבית דין הגדול, ועל כן צריך אחד 
מצדיקי הדור להסתלק כדי לישב תחתיו,  וכנראה 

שהוא יהיה ממלא המקום.

ואכן כעבור יומיים בכ"ג אלול תקפ"ו עלתה נשמתו 
הטהורה השמימה. לאחר סתימת הגולל החל בנו ר' 
שלמה באמירת הקדיש ולא סיים, כשנשאל מדוע, 
ענה, כי אביו הוא ה'שרף' והוא כבר תחת כסא הכבוד 

ואין צורך להעלותו. זכותו תגן עלינו אמן.

החדשה-  השנה  את  לברך  נוהגים 
לעשות סימנים וברכות על מיני מאכלים 
כפי שמתוקן במחזורים, ויש שנוהגים 
להוסיף בלא הזכרת שם ה', על כל מאכל ולאחל 
כסימן טוב, לדוגמא: לחם לפרנסה טובה, חסה- 
יחוס ה' עלינו, בשר- שנתבשר בשורות טובות,וכו...

כח המחשבה פעיל בכל יום, כך גם 
בראש השנה, זוהי סגולה לשנה טובה, 
כפי שממליץ לנו רבי נחמן: "בראש השנה צריכין 
להיות חכם שיחשוב רק מחשבות טובות שייטיב 

השם יתברך עמנו וכו'..." )שיחות הר"ן(

בערב ראש השנה, נוהגים לקנות סכין 
חדה, ולהשחיזה, ויש שנהגו רק להשחיז 
הסכינים במטבח. סגולה זו היא ידועה 
ובדוקה עד מאוד לקבלת פרנסה בשפע בראש 
השנה, שתימשך לכל השנה כולה. שהרי כתוב כי 
"מזונותיו של אדם נקבעים לו מראש השנה ועד 

ראש השנה".

ממצה  השנה  בראש  לאכול  טוב 
ומסוגל לשמירה  שנאפתה בפסח, 
והגנה לאורך כל השנה. המקובל  רבי חיים פלאג'י 
אף אמר כי מי שיקיים סגולה זו, יזכה שהשנה הבאה 
תבוא עליו לטובה, יצליח במעשי ידיו ויינצל מכל 

הסכנות והנזקים בגוף ונפש וממון.

פדיון נפש לפני ראש השנה, סגולה 
פדיון  "כשעושים  הגזרות:  לביטול 
וממתיקים הדין, אזי מתבטל הגזרה... נמצא שאי 
אפשר לרופא לרפאות כי אם על ידי פדיון, שצריכין 
לעשות הפידיון תחילה להמתיק הדין ואז דייקא יש 

רשות לרופא לרפאות" ליקוטי מוהר"ן )ח"ב, ג'(: 

בתיבת  צדיקים:  לבנים  סגולה 
'איה' של תפילת מוסף, טוב לבקש 
על הצלחתם של הבנים בתורה וביראת השמיים, 
ושיהפכו לצדיקים. לאחר מכן יש לומר את נוסח 

ה'יהי רצון' שלאחר התפילה.

בעל ה'צמח צדק' 
היה אומר ש'קבלה טובה' שמקבל האדם 
על עצמו בימים הקדושים האלו הוא 
'המלבוש החדש, לנפש החדשה, לשנה החדשה'.

הקפדה על אמירת פסוקי דזמרה – 
מסוגלת להכרית את פי המקטרגים:  
מסופר על רבי אלימלך מליזנסק שהיה משכים 
קום בראש השנה והקפיד להתפלל פסוקי דזמרה 
בדביקות, ושימש כשליח ציבור בכל התפילות 
מתחילה ועד סוף. פסוקי דזמרה ידועים בסגולתם 

המיוחדת לזמר, לסלק ו"לקצץ" את כל 
כוחות הטומאה המנסים למנוע את קבלת 

התפילה.

בברכת שנה טובה ומתוקה
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גֶּזֶר שֶׁל תְּפִלָּה
פניני הזהר – צדיקים

איזו זכות לראות את התעוררות התשובה של הדור שלנו! שכונות שלמות, מושבים 
שלמים שהתרוקנו מריח של יהדות, חוזרים ומתמלאים בחיים יהודיים תוססים, 

בבתי כנסיות ובבתי מדרשות ובתלמודי תורה.

מאחורי כל בעל תשובה ישנו סיפור מדהים של מאבק והשתדלות וחיפוש בלתי 
מתפשר של האמת. וחכמינו הקדושים ידעו תמיד להעריך ולהחשיב את אותם 

יהודים שזכו לשבר את הקליפה ולהכיר באמת.

כולנו מכירים את דברי חז"ל: "במקום שבעלי תשובה עומדים אין צדיקים גמורים 
יכולים לעמוד". ואני, כבעל תשובה, שאלתי את עצמי פעמים רבות: למה זה כך? 
מה יש לנו, בעלי התשובה, שאין לצדיקים? בפרט יש לשים לב, שמשמע שחז"ל 
מדברים על המקום בעולם הבא, מדוע בעלי התשובה שהיו עשרות שנים בחושך, 

זוכים למקום גבוה יותר מאשר צדיק שכל ימיו עבד את ה'?

קטע הזוהר הבא עונה על כל השאלות:

זַכָּאִין אִינוּן מָארֵיהוֹן דִּתְשׁוּבָה ]אַשְׁרֵיהֶם בַּעֲלֵי הַתְּשׁוּבָה[. דְּהָא בְּשַׁעְתָּא חָדָא בְּיוֹמָא 
חָדָא בְּרִגְעָא חָדָא קְרֵיבִין לְגַבֵּי קֻדְשָׁא בְּרִיךְ 
הוּא ]שֶׁהֲרֵי בְּשָׁעָה אַחַת בְּיוֹם אֶחָד )בפעם 
אחת( בְּרֶגַע אֶחָד, קְרֵבִים לַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 
הוּא[, מַה דְּלָא הֲוָה הָכִי אֲפִילּוּ לְצַדִּיקִים 
בְּרִיךְ  קֻדְשָׁא  גַּבֵּי  דְּאִתְקְרִיבוּ  גְּמוּרִים 
הוּא בְּכַמָּה שְׁנִין ]מַה שֶּׁלֹּא הָיָה כָּךְ אֲפִלּוּ 
לְצַדִּיקִים גְּמוּרִים שֶׁהִתְקָרְבוּ לַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ 

הוּא בְּכַמָּה שָׁנִים[.

אַבְרָהָם לָא עָאל בְּאִינוּן יוֹמִין עִלָּאִין 
עַד דְּהֲוָה סִיב כְּמָה דְאִתְּמָר ]אַבְרָהָם לֹא 
נִכְנַס בְּאוֹתָם הַיָּמִים הָעֶלְיוֹנִים עַד שֶׁהָיָה זָקֵן, 
כְּמוֹ שֶׁנֶּאֱמַר "ואברהם זקן בא בימים"[. וְכֵן 
דָּוִד דִּכְתִיב ]וְכֵן דָּוִד שֶׁכָּתוּב[ )מלכים א א(: 
"וְהַמֶּלֶךְ דָּוִד זָקֵן בָּא בַּיָּמִים". אֲבָל מָארהּ 
דִּתְשׁוּבָה מִיָּד עָאל וְאִתְדָּבַּק בֵּיהּ בְּקֻדְשָׁא 
בְּרִיךְ הוּא ]אֲבָל בַּעַל הַתְּשׁוּבָה מִיָּד נִכְנָס 

וְנִדְבָּק בַּקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא[.

אֲתַר  ]שָׁנִינוּ[,  תָּנִינָן  אָמַר:  יוֹסֵי  רַבִּי 
דְּמָארֵיהוֹן דִּתְשׁוּבָה קָיְמֵי בֵּהּ בְּהַהוּא עַלְמָא ]הַמָּקוֹם שֶׁבַּעֲלֵי הַתְּשׁוּבָה עוֹמְדִים 
בָּעוֹלָם הַהוּא[, צַדִּיקִים גְּמוּרִים לֵית לוֹן רְשׁוּ לְקָיְמָא בֵּהּ ]אֵין לְצַדִּיקִים גְּמוּרִים רְשׁוּת 
לַעֲמדֹ בּוֹ[, בְּגִין דְּאִינוּן קְרֵיבִין לְמַלְכָּא יַתִּיר מִכֻּלְּהוּ ]מִשּׁוּם שֶׁהֵם קְרוֹבִים לַמֶּלֶךְ יוֹתֵר 
מִכֻּלָּם[, וְאִינוּן מָשְׁכֵי עֲלַיְהוּ בִּרְעוּתָא דְלִבָּא יַתִּיר וּבְחֵילָא סַגְיָא לְאִתְקְרָבָא לְמַלְכָּא 

]וְהֵם מוֹשְׁכִים עֲלֵיהֶם בִּרְצוֹן הַלֵּב יוֹתֵר וּבְכחַֹ רַב לְהִתְקָרֵב לַמֶּלֶךְ[.

והרמ"ק הקדוש מפרש את דברי ר' יוסי כך: מאחר שבעלי תשובה הם בהכנעה 
גדולה וליבם נישבר בקרבם במרירות נפש על אשר הכעיסו את בוראם – על ידי 
זה עולים למעלת חסיד, שהוא במעלה יותר מצדיק גמור ועל ידי הלב הנשבר 

פועלים יותר וזוכים ליותר משאר צדיקים שאין להם לב נשבר כמותם.

וזה חיזוק עצום לכל מי שיש לו שעה התבודדות בכל יום ומספר לקב"ה מה עבר 
עליו ומה עובר עליו בשברון לב באותו היום – אין מעלה גדולה מזו בעולם. וראו 
למה זוכה בעל תשובה פשוט שעוזב את דרך השקר ומתקרב לבורא בלב נשבר: 
הוא זוכה בשעה אחת של התבודדות כראוי לכל מה שאברהם אבינו ודוד המלך 
עליהם השלום עשו בכל ימי חייהם כמו שאומר הזהר הנ"ל על הפסוק "בא בימים".

חזק ויאמץ ליבך

אנחנו כמעט בסוף של התורה. משה רבינו נפרד מעם ישראל 
במשך יותר מחודש וכמעט חומש שלם, הפרידה הסופית היא השירה 
והברכה שיהיו בפרשות האחרונות, ורגע לפני פטירתו, הוא ממנה 

ומצווה את הממשיך שלו, יהושע בן נון.

משה אומר ליהושע עד עכשיו אני לימדתי ואני הנהגתי. עכשיו יש 
לך כבר את כל התורה שלי ואתה זה שנבחרת לקיים וליישם את 
כל מה שכתוב בה. ומה זה לקיים? להיכנס לארץ, כי העיקר הוא 
הכניסה לארץ וכיבוש וחלוקת הארץ, וזה התפקיד שלך. הולכות 
להיות לך הרבה מלחמות ואתה צריך להיות חזק, והוא חוזר שוב 
ושוב על המילים רק חזק ואמץ ומחזק את יהושע וכל עם ישראל.

ונשאלת השאלה, הרי התורה דרכיה דרכי נועם וכל נתיבותיהם 
שלום, למה עשה ה' את העולם ככה שכל הזמן יהיו מלחמות? למה כל 
ההיסטוריה של עם ישראל וכל הקיום של התורה הוא דרך מלחמות?

התשובה היא שהאדם מעצם טבעו נמצא במלחמה, מלחמה 
בין הטוב והרע שבו, מלחמה בין היצר הטוב וליצר הרע. זו מציאות 
האדם, וה' שלח אותו לעולם בדיוק בשביל זה. מטרת התורה היא 

להביא שלום על ידי שהיא 
מלמדת את האדם לנצח את 

המלחמה.

יהושע  את  מחזק  משה 
לקראת כיבוש הארץ, אבל 
התורה היא נצחית והחיזוקים 
לכולנו,  נאמרים  האלה 
במלחמות האישיות שלנו, 
במלחמה על היהדות שלנו.

ולמה צריך חיזוקים? כי 
מייאש  דבר  זה  מלחמה 
אתה  לפעמים  ומתסכל. 
מתייאש רגע לפני הניצחון. 
לפעמים אתה חושב שאתה 
כבר לא מסוגל ואתה מפסיק 

להאמין בעצמך.

הצדיקים,  מגיעים  כאן 
משה רבינו, ורבינו הקודש 
ומחזקים אותנו: אין ייאוש! 
תאמין בעצמך! אתה מסוגל! 
ה' איתך! אפילו חרב חדה 
על צווארך אל תעזוב את 
התפילה! יש עניין שהכול 
מתהפך לטובה! העיקר לא 

לפחד כלל!

ראש השנה זה יום הדין. 
מי יכול לנצח במשפט? עם ישראל יכולים. לכן אנחנו מתחזקים 
ולובשים לבן ובוטחים בה' יתברך שהוא יוציא לאור משפטנו ויעזור 

לנו לתקן ולשוב בתשובה.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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גֶּזֶר שֶׁל תְּפִלָּה
חֵלֶק ב'

יוֹם אֶחָד, בַּהַפְסָקָה, פָּנָה אֵלַי מָרְדְּכַי, חֲבֵרִי:

בִּ'גְזֵרוֹת  זָכִיתָ  "תַּגִּיד, מְנַחֵם, שַׂמְתָּ לֵב שֶׁהַשָּׁבוּעַ 
טוֹבוֹת' כָּל כָּךְ?

"גְּזֵרוֹת טוֹבוֹת?" הִתְפַּלֵּאתִי.

"כֵּן, בַּהַתְחָלָה זָכִיתָ בְּפָנָס; יוֹם לְמָחֳרָת בָּחַר הַמְּנַהֵל 
דַּוְקָא בְּךָ מִבֵּין שְׁלֹשֶׁת הַמִּצְטַיְּנִים, לִהְיוֹת הַנָּצִיג שֶׁל 
הַכִּתָּה בַּחִידוֹן הַגָּדוֹל; וְכָעֵת סַבְתָּא שֶׁלְּךָ שָׁלְחָה לְךָ 

סֻכָּרִיּוֹת מְיֻחָדוֹת מֵאָמֵרִיקָה".

"אָה... אֶת הַסֻּכָּרִיּוֹת הִיא שָׁלְחָה כְּבָר לִפְנֵי חדֶֹשׁ".

"נָכוֹן, אֲבָל הֵן הִגִּיעוּ בְּדִיּוּק עַכְשָׁו – מַהוּ הַסּוֹד שֶׁל 
הַגְּזֵרוֹת הַטּוֹבוֹת הָאֵלֶּה?"

פִּתְאוֹם הַכּלֹ הִתְחַבֵּר לִי – זֶהוּ מַמָּשׁ מַזַּל גֶּזֶר!

"אָה... נִרְאֶה לִי שֶׁאַתָּה 
חוֹשֵׁב עַל מַשֶּׁהוּ..."

"כֵּן", עָנִיתִי, "אֲנִי יוֹדֵעַ 
בִּגְלַל מָה זָכִיתִי לְמַזָּל טוֹב 

וְלִגְזֵרוֹת טוֹבוֹת –

"זֶה בִּגְלַל הֶחָבֵר הֶחָדָשׁ שֶׁבָּא לַכִּתָּה שֶׁלָּנוּ. הוּא יָקָר 
לִי מְאדֹ, וְהוּא לֹא כָּל כָּךְ מִסְתַּדֵּר. הֶחְלַטְתִּי לְהִתְפַּלֵּל 
עָלָיו כָּל יוֹם שֶׁהַשֵּׁם יַעֲזרֹ לוֹ, יַגְבִּיהַּ אוֹתוֹ וְאֶת מַזָּלוֹ, וְגַם 
אֶת שְׁתִיל הַגֶּזֶר שֶׁנָּתַתִּי לוֹ... הִתְפַּלַּלְתִּי עָלָיו בְּכָל יוֹם 
בְּסוֹף תְּפִלַּת 'שְׁמוֹנֶה עֶשְׂרֵה', אָמַרְתִּי לְהַצְלָחָתוֹ פִּרְקֵי 
תְּהִלִּים, וְגַם לִפְנֵי הַשֵּׁנָה בִּקַּשְׁתִּי מֵהַשֵּׁם עַל הֶחָבֵר הַזֶּה 

וְעַל כָּל שְׁאָר הַחֲבֵרִים".

תּוֹךְ כְּדֵי שֶׁאֲנַחְנוּ מְדַבְּרִים, נִגַּשׁ אֵלֵנוּ נָתָן, חִיֵּךְ וְאָמַר: 
"שָׁלוֹם, מְנַחֵם. אַתָּה יוֹדֵעַ, כְּבָר רוֹאִים עָלִים יְרֻקִּים 

בַּאֲדָנִית הַגֶּזֶר!"

"אֵיזֶה יפִֹי! מַמָּשׁ הִתְפַּלַּלְתִּי עַל הַגֶּזֶר שֶׁלְּךָ וְעָלֶיךָ". 
"מָה דַּעְתְּכֶם לָבוֹא אֵלַי הַיּוֹם וְלִרְאוֹת אֶת הַגֶּזֶר שֶׁלִּי?"

"כֵּן, בְּשִׂמְחָה", אָמַרְתִּי.

"אַף פַּעַם לֹא הָיִיתִי אֶצְלְךָ", אָמַר גַּם מָרְדְּכַי. וְכָךְ 
קָבַעְנוּ שֶׁבְּשָׁעָה אַרְבַּע אַחַר הַצָּהֳרַיִם נַגִּיעַ לְבֵיתוֹ שֶׁל 
נָתָן. בַּצָּהֳרַיִם, כְּשֶׁהִגַּעְנוּ לְבֵיתוֹ שֶׁל נָתָן, סִפַּרְתִּי לוֹ 

בְּהִתְלַהֲבוּת:

ה  תָּ אַ "
יוֹדֵעַ, נָתָן, בְּדִיּוּק הַיּוֹם מָרְדְּכַי שָׁאַל אוֹתִי אֵיךְ זֶה 

שֶׁהָיוּ לִי כָּל כָּךְ הַרְבֵּה גְּזֵרוֹת טוֹבוֹת הַשָּׁבוּעַ, וְסִפַּרְתִּי 
לוֹ שֶׁהִתְפַּלַּלְתִּי עָלֶיךָ וְעַל הַגֶּזֶר שֶׁלְּךָ".

"אֵיזֶה יֶלֶד צַדִּיק!" שָׁמַעְתִּי אֶת קוֹלוֹ שֶׁל אָבִיו שֶׁל נָתָן, 
"מַמָּשׁ: כָּל הַמִּתְפַּלֵּל עַל חֲבֵרוֹ נַעֲנֶה תְּחִלָּה.

שָׁמַעְתִּי  הַיּוֹם  "בְּדִיּוּק 
תְּפִלָּה  בְּנוֹשֵׂא  שִׁעוּר 

עַל עַם יִשְׂרָאֵל".

ה  נָ פָּ  , " ה תָּ אַ "
נָתָן,  שֶׁל  אָבִיו  אֵלַי 

נָתָן,  עַל  "הִתְפַּלַּלְתָּ 
וְהַשֵּׁם נָתַן לְךָ שֶׁפַע שֶׁל 

טוֹבוֹת. מִי שֶׁמִּתְפַּלֵּל עַל כָּל 
עַם יִשְׂרָאֵל – הַשֵּׁם נוֹתֵן לוֹ שֶׁפַע עֲנָק 

שֶׁל מַתָּנוֹת וּבְשׂוֹרוֹת טוֹבוֹת".

בָרִים  דְּ לַ תָּקִים  מְרֻ הִקְשַׁבְנוּ 
הַמְּעַנְיְנִים, וְאַבָּא שֶׁל נָתָן הִמְשִׁיךְ: 

"יֵשׁ כָּל כָּךְ הַרְבֵּה יְהוּדִים בָּעוֹלָם.

"הַשֵּׁם אוֹהֵב כָּל כָּךְ אֶת הַיְּלָדִים 
שֶׁלּוֹ, וְהוּא עוֹזֵר לְכָל מִי שֶׁמִּתְפַּלֵּל 
עַל הַיְּלָדִים שֶׁלּוֹ שֶׁהֵם עַם יִשְׂרָאֵל, 

וְנוֹתֵן לוֹ מַתָּנוֹת".

תשובה:  ר' ישראל מאיר הכהן מראדין- החפץ חיים, נפטר כ"ד אלולזוכה פרשת ראה: משפחת כ"ץ, בית שמשזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.
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המשך בשבוע הבא



חברים בגן הילדים פרק ב'

בשבוע שעבר סיפרנו על המריבה של קובי ומשה, 
שני ילדים בני חמש וחצי שלומדים בגן של הגננת 
טובה, המריבה הייתה על השימוש בנדנדה. הגננת 
טובה יכולה לפתור את "הבעיה" שלהם במספר דרכים, 
בואו נראה מה האפשרויות שעומדות בפניה ומה היא 

מחליטה לעשות:

פתרון א': לא להתערב בכלל- ולצפות שהילדים 
יסתדרו בעצמם. זה לכאורה רעיון טוב במידה והם יוכלו 
להגיע להבנה והשתתפות, אך הבעיה היא מה יקרה 
במידה והם לא ימצאו דרך הגונה לפתור ביניהם את 
הבעיה, כי יכול להיות שאחד מהם ישתמש באלימות 

בכדי להשיג את רצונו. 

פתרון ב':  להתערב עד הסוף ולפסוק את הדין- 
להעניש את קובי בגלל שזרק חול על משה, ולהעניש 
את משה בגלל שלא היה צודק בכך שלא ירד מהנדנדה 
כשהגיע התור של קובי. הבעיה היא שבכך לא חינכנו 
וגם העונשים  ולהסתדר  ללמוד להתמודד  אותם 
ההדדיים יוכלו להוביל אותם לרגשות ניכור ושנאה 

אחד כלפי השני, או כלפי הגורם המעניש.

פתרון ג':  להתערב רק כדי לעודד את הילדים למצוא 
פיתרון עצמאי למריבה. הדגש הוא "לתווך" ביניהם ולתת 
"להם" למצוא פתרון עצמאי- כי פעמים רבות מחוסר 
יכולת או חוסר ידע או מיומנות של הילד להתמודד עם 
הבעיה, הוא מעדיף להיכנע ולברוח ממנה או להחריף 
את הבעיה כדי שגורם חזק ממנו )הורה/מורה( יפתור 

לו את הבעיה.

נחדד את הפתרונות: 

מתחמק  הילד  הראשונים,  האופנים  בשני 
מ"התמודדות" עם מה שקורה איתו ומאחר ואנו חיים 
בעולם כזה שבו כל פעולה היא התמודדות, אם הילד 
לא יהיה מוכשר ורגיל להתמודד ולפתור לעצמו את 
הבעיות, הוא יגדל לילד מופנם ומסוגר או מוחצן וחסר 
רסן וגבולות ולכן פתרון ג' הוא הפתרון המתאים. איך 

עושים זאת?! 

תיווך לקראת פתרון עצמי

הגננת טובה קראה לקובי ומשה ואמרה להם: "קובי 
ומשה, נכון ששניכם רוצים להתנדנד וליהנות מהנדנדה, 
אתם שמים לב מה קורה עכשיו )להעלות להם את 

רמת המודעות( עכשיו שניכם מתווכחים, רבים, כועסים 
וכלל לא נהנים ומתנדנדים. נכון אתם רוצים ליהנות 
מהמשחק, אני בטוחה שיש לכם אולי איזושהי הצעה 
איך לפתור את הויכוח ביניכם?!" עכשיו ננתח מה עשתה 
הגננת: הילדים רבו, לא הסתדרו וניסו לתת לגננת 
לפתור להם את הבעיה, אך הגננת לא רוצה להיות 
"עו"ד או שופטת מחוזית" הגננת לא רוצה "להתערב", 
הגננת יודעת שזו הבעיה של הילדים ועליהם מוטל 
לפתור אותה וכל תפקידה הוא רק "לתווך" ולכן היא 
החזירה את הבעיה חזרה למגרש של הילדים. הגננת 
נתנה להם הרגשה שהאחריות מוטלת על שניהם 
ובנוסף, העבירה להם מסר שהיא מאמינה בהם שהם 

בוגרים ויוכלו למצוא פיתרון בעצמם.

 מה ענו הילדים: 

"אולי אבקש סליחה ממשה שזרקתי עליו חול" אמר 
קובי "אולי אתנדנד רק עוד קצת ואחר-כך אתן את 
הנדנדה לקובי" אמר משה "בסדר" הסכים קובי "בעצם 
אולי  נתנדנד יחד?!"... הילדים מצאו בעצמם פיתרון 
למריבה שלהם בתיווכה של הגננת. הצלחה זו גרמה 
להם באופן מיידי להתקרבות ולחברות מחודשת. עכשיו 
זה הזמן לבקשת סליחה חיבוק ונשיקה על היד. לטווח 
הארוך במידה והגננת תפתור את הסכסוכים הבאים 
באותה גישה, ילמדו הילדים שני דברים שיילוו אותם 
לכל חייהם: א. הילדים יעריכו טעמה של חברות ללא 
מריבה. ב. הילדים יפנימו את צורת ההתמודדות בזמן 

סכסוך וישתמשו בה. 

פתרון ע"י משחק תפקידים

אפשרות נוספת להוביל את הילדים לפתרון עצמי של 
הבעיה, ע"י תיווך המבוגר מבלי שהוא ייהפך לעורך דין 
המייצג את אחד הצדדים או לשופט מחוזי הגוזר את 
דינו של הילד, היא על ידי משחק. השימוש במשחק 
תפקידים יכול להיות בכמה צורות- ע"י סיפור עלילתי 
בדומה לסיפור הבעיה העומד על הפרק, ע"י שהילדים 
משחקים את בעיית עצמם או ב"חילוף תפקידים" כל 
אחד משחק את הצד השני ובגיל הרך ע"י תיאטרון 
בּוּבּוֹת. נבקש משני ילדים להמציא ולשחק אירוע של 
מריבה. לאחר-מכן, נבקש משאר הילדים להמציא אירוע 
משלהם ולספר אותו/לשחק אותו. לאחר הסיפור/
המשחק כאשר הילדים היו שותפים מלאים בו, נכנס 
את כולם ל"דיון" על מה שסופר/הוצג ונדון ונשוחח 
על הסיטואציות. נשאל אותם: "מה לדעתכם הרגישו 

הילדים, האם היה להם נעים?! מדוע לא נעם להם, מה 
הפריע להם?! אילו פתרונות אפשר למצוא למריבה, 
כיצד נוכל להדריך אותם" וכו'. אחר כך נחזור לסיפור/
הצגה ונסיים אותה כפי שהילדים החליטו ויעצו. זו 
הזדמנות נפלאה לנצל תכנים שמביאים הילדים כדי 
להפיק את הלקח שמעבר לאיסור החמור של התורה 
"כל המרים יד על חברו נקרא רשע", מריבה אינה דבר 

נעים ויש תחליפים ופתרונות אחרים.

הרגל והפנמה 

עלינו לדעת שבכדי שנצליח בחינוך הילד "להתמודדות 
חיובית בזמן מריבה" עלינו לוודא שההחלטה שתהיה 
בליבו בזמן "אמת" דהיינו בשעת מריבה או סכסוך, 
היא ההחלטה לסיים את המריבה בדרכים חלופיות, 
ואת זה נוכל לעשות לאחר שנהיה בטוחים שאין לו 
רווח מהמריבה. כאשר הילד יפנים שהוא "מפסיד" 
כאשר הוא פותר את בעיותיו במריבה, נוכל להפנים 
בו את ההרגל החדש ע"י שנרגיל את הילד לתפיסה 
החדשה הזו ומתוך שינוי מעשיו הוא יפנים את המסר 

עד שישתמש בו בצורה ספונטאנית. 

שיטת החיזוקים

על מנת שהילד יתרגל להתמודד נכון בשעת מריבה 
עלינו לעבוד עם "שיטת החיזוקים" נקפיד לשבח את 
הילד על כל גילוי של שיתוף פעולה, כשהוא מתחלק עם 
אחיו וחבריו, וכשהוא משחק במשחק לפי תור ובמיוחד 
כשהוא מוותר מרצונו למישהו.  נרבה במחמאות ונגיד 
לו: "תענוג לראות איך אתם משחקים יחד במכונית 
ולא רבים" "איזה יופי! אתם משחקים ביחד כמו ילדים 
גדולים"  "משה, ממש הפתעת אותי, כל הכבוד לך 

שוויתרת לאחיך"

אז, צאו לדרך בתפילה ובהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

יהודי בא אל הרב. "רבי- הוא אומר- הכרתי שידוך 
וחפץ אני לישא אותה ואני לא יודע מה לעשות " "מה 
הבעיה- אומר הרב, תתחתן איתה ". "אבל אני כהן והיא 
גרושה ", "מה השאלה אומר הרב זה איסור גמור ואין 
מה לעשות , לכן תתנתק ממנה". אומר האיש "אני 
לא יכול, אני ממש רוצה להתחתן איתה ". "אבל מה 
תרצה שאעשה הרי זה איסור" אומר הרב. "אבל אני 
ממש רוצה  אומר האיש". "אז תתנצר " אומר הרב. 

"למה  ?" "כי אז תבלבל את המוח לכומר, ולא לי ".


